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Wetenschapsbarometer 2022  -  Evaluatie

De Wetenschapsbarometer is een bevragingsinstrument om de houding van het publiek 
over wetenschap en technologie te meten. Het geeft dus belangrijke informatie voor de 
communicatie van en over het wetenschapsbeleid. Een eerste bevraging (nulmeting) 
werd in het voorjaar van 2018 georganiseerd.

De resultaten van de Wetenschapsbarometer 2022 werden recent gepubliceerd. De 
Wetenschapsbarometer 2022 werd uitgevoerd door iVOX bij 1300 respondenten. Daaruit 
blijkt dat de Vlamingen nog altijd veel vertrouwen en interesse hebben in de wetenschap. 
De coronacrisis heeft zeker niet geleid tot een dalende trend, integendeel. In 2021 en 
2022 gaf een op de vijf Vlamingen aan meer vertrouwen te hebben in de wetenschap en 
de wetenschappers.

63 procent van de Vlamingen noemt zichzelf geïnteresseerd in wetenschap. Slechts 10 
procent geeft aan niet geïnteresseerd te zijn, tegenover 12 procent in 2021. 85 procent 
erkent het belang van wetenschap en onderzoek. 68 procent schaart zich achter de 
ondersteuning van wetenschap door de overheid. Tot slot geeft 75 procent van de 
Vlamingen aan een groot vertrouwen te hebben in onze wetenschappers.

Een belangrijk aandachtspunt blijft de communicatie met en de openheid naar de 
buitenwereld. Slechts een op de drie Vlamingen vindt dat wetenschappers eerder goed 
communiceren en hetzelfde aantal vindt dat wetenschappers te veel op zichzelf gericht 
zijn.

Het regeerakkoord heeft de ambitie om meer in te zetten op wetenschapscommunicatie. 
De samenleving investeert fors in onderzoek en ontwikkeling (O&O). Vandaar dat we 
steeds oog moeten hebben voor het maatschappelijk draagvlak. Vlaanderen investeert 
daarom in de uitbouw van een innovatie-ecosysteem via het quadruple helix-model. Dat 
staat voor een intensieve samenwerking tussen kennisinstellingen, ondernemingen, 
overheid en burgers in functie van een maximale economische en maatschappelijke 
impact.

1. Welke belangrijkste lessen trekt de minister uit de Wetenschapsbarometer 2022?

2. Welke initiatieven heeft de minister nog genomen om de communicatie met de 
burgers te verbeteren? Welke initiatieven worden gepland? In welke mate worden 
onderzoeksinstellingen gestimuleerd om actief en breed te communiceren met de 
burgers?



3. Er zijn tal van goede praktijken om burgers meer te betrekken. Denken we 
bijvoorbeeld aan het initiatief van professor Stijn Baert en de UGent, namelijk 
UGent@Work.

In welke mate zijn dat voorbeelden? Hoe kunnen dergelijke initiatieven worden 
verruimd?
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1. De belangrijkste conclusie uit de resultaten van de Wetenschapsbarometer 2022 is dat 
het vertrouwen van de Vlaming in de wetenschap opnieuw, sinds vijf jaar op een rij, 
ongeschonden blijft. Het hoge vertrouwen en de grote interesse in wetenschap dat we 
sinds 2018 meten, wordt in deze nieuwe Wetenschapsbarometer over de hele lijn 
bevestigd.

Zelfs de coronacrisis kon het vertrouwen van de Vlaming in wetenschap niet aan het 
wankelen brengen. 64% van de Vlamingen geven aan dat hun algemeen vertrouwen 
in de wetenschap hetzelfde gebleven is dan voor de crisis. Bijna 2 op 5 van de 
Vlamingen geeft aan dat ze het belang van wetenschap in onze samenleving nu meer 
inzien dan voor corona.

Er heerst een duidelijk draagvlak voor ondersteuning van wetenschap door overheid 
in het algemeen (68%). Zelfs als dat geen onmiddellijke voordelen biedt, blijft 60% 
voorstander, een stijging van 4% t.o.v. vorig jaar.

Op vlak van communicatie en openheid naar de buitenwereld, zien we dat 34% van 
de Vlamingen wetenschappers eerder goed vinden in communiceren, 3% meer dan in 
2021. 

Uit al het voorgaande blijkt dat het beleid zijn vruchten afwerpt en dat we zeker 
moeten verder gaan op de ingeslagen weg, maar dit betekent niet dat we op onze 
lauweren moeten rusten, maar dat we blijven inzetten op een actief 
wetenschapscommunicatiebeleid en hier ook de nodige middelen aan besteden. Ook 
in 2023 zullen we hier bijna 11 miljoen euro voor voorzien.

U vermeldt in uw vraag eveneens dat Vlaanderen investeert in de uitbouw van een 
innovatie-ecosysteem via het Quadruple helix-model, dat staat voor een intensieve 
samenwerking tussen kennisinstellingen, ondernemingen, overheid en burgers in 
functie van een maximale economische en maatschappelijke impact. In het Beleidsplan 
Wetenschapscommunicatie 2022-2030 werd expliciet opgenomen om burgers actiever 
te betrekken bij het wetenschapsgebeuren, via co-creatie en door toepassing van het 
quadruple helix-model waarbij alle relevante actoren: onderzoeksinstellingen, 
kenniscentra, wetenschapscommunicatoren, overheid en burgers actief betrokken 
worden bij het uitdenken, opzetten en uitvoeren van nieuwe initiatieven.

2. Voor een onderzoeker is wetenschapscommunicatie een moeilijke evenwichtsoefening: 
als wetenschapper wil je zo compleet en genuanceerd mogelijk zijn, terwijl het publiek 
eenvoudige,korte(re) en directe communicatie verwacht. SciMingo, een belangrijke 
partner binnen ons wetenschapscommunicatiebeleid helpt onderzoekers om hierin het 
juiste evenwicht te vinden – hoe het publiek aan te spreken zonder jezelf of je 
onderzoek te verloochenen via initiatieven als de Vlaams Scriptieprijs, Wetenschap 
uitgedokterd, de Vlaamse PhD Cup en last but not least de de SciComm Academy, een 
wetenschapscommunicatie-academie voor enthousiaste onderzoekers die willen leren 
hoe hun onderzoek te delen met het brede publiek.



Binnen de associaties van de Vlaamse universiteiten en hogescholen zijn de 
Expertisecellen Wetenschapscommunicatie verantwoordelijk voor de popularisering 
van wetenschap en technologische innovatie, het creëren van voldoende draagvlak 
voor wetenschappelijk onderzoek en het leggen van een basis aan wetenschappelijke 
geletterdheid. Deze expertisecellen worden momenteel onderworpen aan een grondige 
evaluatie, waarin hun sterktes en zwaktes worden doorgelicht en waar aanbevelingen 
zullen geformuleerd worden, om waar nodig de impact van de werking te 
optimaliseren.

Tot slot wil ik u nog even drie recente concrete voorbeelden aanhalen die ik financieel 
ondersteun en die wetenschap letterlijk bij het grote publiek brengen: het Maker Faire 
Gent festival dat onlangs plaats vond van 28 tot 30 april, een makers- en 
technologiefestival, waar innovatie, creativiteit en curiositeit centraal staan. Een greep 
uit het aanbod voor alle leeftijden: robots, bliksemschichten die je kan aanraken, 
drones, elektrische Formule 1-wagens, cosplay, games, enz. Dan is er ook nog het 
Nerdland festival op 26, 27 en 28 mei 2023 in Domein Puyenbroeck in Wachtebeke, 
het grootste openlucht wetenschapsfestival van België. Dé place to be voor nerds, hun 
vrienden en familieleden: circustenten, lekker eten, verfrissende drankjes en 
gigantisch veel wetenschap! Met Scienceville ondersteunde ik een festival rond 
wetenschappelijke films en documentaires voor het grote publiek, met een live debat 
tussen wetenschappers en publiek na afloop van de vertoning. 

3. We kennen prof. Baert als een zeer gedreven en competente onderzoeker en dit is een 
zeer waardevol initiatief, vooral in het kader van de maatschappelijke valorisatie van 
onderzoek.

Het is uiteraard van belang om burgers rechtstreeks bij wetenschappelijk onderzoek 
te betrekken, dit gebeurt via tal van citizen science projecten die door het departement 
Economie, Wetenschap en Innovatie gesubsidieerd worden. Een paar voorbeelden: 
• Het amai!-project betrekt burgers bij de ontwikkeling van nieuwe toepassingen 

voor artificiële intelligentie. Het project brengt burgers, burgerbewegingen en AI-
experten samen rond vier thema's (klimaat en milieu, mobiliteit, gezondheid en 
werk).

• ‘Curieuzeneuzen in de Tuin’ neemt de bodemdroogte in Vlaanderen onder de loep. 
Burgerwetenschappers planten een sensor in hun tuin en meten er de temperatuur 
en vochtgehalte van de bodem mee. Zo wordt de hittestress en droogte van de 
Vlaamse bodem in kaart gebracht.

• ‘Stiemerlab’ Onderzoekers willen weten hoe de stad en haar rioleringsstelsel een 
invloed hebben op de waterkwaliteit en biodiversiteit van de Stiemerbeek in Genk 
en schakelen de hulp van omwonenden en lokale organisaties in om de 
waterkwaliteit te meten met behulp van sensoren en waterstalen.  

De Dag van de Wetenschap, waar burgers rechtstreeks in contact kunnen komen met 
het onderzoek van wetenschappers uit onze universiteiten, hogescholen en 
wetenschappelijke instellingen blijft een vaste waarde in het aanbod. Momenteel is de 
voorbereiding voor de Dag van de Wetenschap op 26 november 2023 volop aan de 
gang.


